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O m hälften vore kvinnor... 
KVT har bett några 

forskare från olika Fora att delta 
i ett samtal kring den aktuella utredningen 

O m hä l f t en vore kv innor som handlar om kvinnor 
i forskningen. Med i diskussionen var Ulla Broman, filosof från 

Göteborg Anita Dahlberg jurist från Stockholm, Mona 
Eliasson som är psykolog i Uppsala, sociologen Gerd 

Lindgren från Umeå, Ulla Tebelius, pedagog 
från Linköping och KVT:s Anna Lena 

Lindberg konsthistoriker i Lund, 
som också redigerat. 

Anna Lena Lindberg, KVT: J a g t änk te in leda 
det h ä r r u n d a b o r d s s a m t a l e t m e d några siff-
ror: våren 1980 var 17 500 regis t rerade i for-
ska ru tb i l dn ingen varav 4 500 k v i n n o r och 
13 500 m ä n , dvs en f j ä rdede l kvinnor . (På 
g r u n d u t b i l d n i n g e n ä r hä l f ten av s tuden te r -
n a kv innor ) . 1979—80 f a n n s c i rka 25 000 
pe r sone r m e d fo r ska ru tb i ldn ing i Sverige va-
rav 3 000 var kvinnor . K v i n n o r n a s andel vad 
gäller t j äns t e r ä r mycket låg: 3 % är professo-
rer, 10% är docenter , 13% är forskarassis ten-
ter och på övr iga t j äns te r f inns 12%. Siffror-
na som klart belyser h u r marg ine l l kv innor -
nas s tä l lning fo r t f a r ande är på univers i te ten 
ä r t a g n a u r den n u upplös ta J ä m s t ä l l d h e t -
s k o m m i t t é n s b e t ä n k a n d e om k v i n n o r n a i 
fo r skn ingen m e d ti teln 'Om hälften vore kvin-
nor...' ( S O U 1983:4). B e t ä n k a n d e t belyser 
f rågor som rör kv innl iga forskare och 
kv inno- och j äms tä l ldhe t s fo r skn ingen och 
avsikten var att b e h a n d l a p r o b l e m som be-
rördes av den A n d r é n s k a u t r e d n i n g e n Forsk-
ningens framtid ( S O U 1981:29) m e n som inte 
ledde till några konkre t a förslag där . I kapi t -
let om forskn ingens innehål l h a r m a n tagit 
ett lovvärt ini t iat iv och bet t kv innl iga forska-
re på olika o m r å d e n att svara på f rågan: 
'Skulle fo rskn ingen inom Dit t ä m n e föränd-
ras om häl f ten av fo r ska rna vore kvinnor? ' . 
V i d a r e b e h a n d l a s kv innofo r skn ingens or-
gan ise r ing , kv innl iga forskares villkor 
och rekry te r ingen . I slutet av b e t ä n k a n -

det ingår ett avsnit t m e d J ä m s t ä l l d h e t s k o m -
m i t t é n s förs lag till å t g ä r d e r för att nå ba lans 
mel lan k v i n n o r och m ä n i fo rskn ingen , för-
slag som nu n ä r det hä r samtale t äger r u m i 
b ö r j a n av s o m m a r e n ä r u t e på remiss . 

Ti l l alla a r t ik la rna i b e t ä n k a n d e t presente-
ras fo ton på f ö r f a t t a r n a och det tycker j a g är 
ett okonventionel l t och sympat iskt sätt at t vi-
sa at t fo rskarvär lden inte ä r så opersonl ig och 
o n å b a r som den a n n a r s kan verka, u t a n att 
den faktiskt ä r befolkad av vanl iga m ä n n i -
skor. 

B e t ä n k a n d e t ä r ett viktigt in lägg i den på-
gående d iskuss ionen om kv innofor skn in -
gen, m e n ger ett ganska splittrat intryck. Be-
t ä n k a n d e t ä r ett s n a b b e t ä n k a n d e . De t j äk t a -
des på för att vara klar t till ett eventuell t rege-
r ingsskif te vilket j u också in t räf fade . Aven re-
miss t iden ä r kort , svaren ska vara inne till 
den ny in rä t t ade J äms tä l l dhe t sde l ega t i onen i 
sep tember . För m i g f r ams t å r det hä r be tän -
kande t som ett stort l apptäcke m e d en massa 
åsikter, k u n s k a p e r och fak ta i olika möns te r , 
som i och för sig ä r mycket a n v ä n d b a r a och 
upp lysande . M e n helheten är svår att få ett 
g r epp om, kanske d ä r f ö r att det saknas en ge-
n o m t ä n k t teoretisk u t g å n g s p u n k t . Tydligast 
speglas de t ta i de ok la rhe te r som fo r t f a r ande 
råder om te rmino log in . Ar det kv innoforsk-
n i n g vi hål ler på m e d eller är det j äms tä l ld -
he ts forskning? På sid 11 i in ledn ingen står 
det att ' M e d beslutet om jämstä l ldhe ts forsk-
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n ing , d ä r kv inno fo r skn ing ska u tgöra den 
vikt igaste delen, h a r r iksdagen lagt fast ter-
minologin ' . M e n bara några sidor senare vi-
sar R i t a Li l jes t röm att j ämstä l ldhe ts forsk-
n i n g ä r en av fyra infal lsvinklar mo t könsp-
rob lemat iken , varav de övr iga ä r den köns-
neu t ra l a fo rskn ingen om m ä n n i s k a n , forsk-
n ingen o m könsd i f fe ren t ie r ingen och kvin-
nofo r skn ingen . På sid 229 hävdas sedan igen 
at t kv innofo r skn ingen ä r en del av j äms tä l ld -
he ts forskningen . Vem vill b ö r j a m e d att 
k o m m e n t e r a den h ä r f rågan? 

Jämställdhetsforskning kontra 
kvinnoforskning 

Mona Eliasson: De t ä r väldigt knepig t och ty-
piskt svenskt att vi ska hålla på m e d s å d a n a 
s t runtsaker . De t h ä r m e d jämstä l ldhe ts forsk-
n i n g ä r j u ett politiskt g r epp som vi skulle va-
ra be f r i ade f rån at t behöva be fa t t a oss med . 

Ulla Broman: N ä r vi d i sku te rade det h ä r hos 
oss, så sa vi at t det är väldigt viktigt att vi f rån 
b ö r j a n i vårt remissvar gör klart att kv inno-
fo r skn ing och j äms tä l ldhe t s fo r skn ing inte ä r 
s a m m a sak, e f t e r som det k o m m e r att ha be-
tydelse för de t j äns t e r som h a r föreslagits ska 
vara i j ämstä l ldhe ts forskning och vad blir det 
då? J a g mena r , ä r vi ga ran te rade att det blir 
fo rskare som h a r kv innoperspekt iv? 

Mona: M a n skiljer j u inte heller i b e t ä n k a n -
det på fo r skn ing om kv inno r och kvinno-
forskning . Gynekologi är j u en 've tenskap ' 
som sysslar m e d fo rskn ing om kvinnor , m e n 
j a g skulle absolut inte vilja kalla det kv inno-
forskning . 

Anita Dahlberg: Delvis i nnebä r de hä r två be-
g r e p p e n att vi a r b e t a r f r am en viss motsä t t -
n i n g också. J ä m s t ä l l d h e t s f o r s k n i n g och 
kv inno fo r skn ing kan användas som slagord 
m o t varandra . De t kan j u vara negat iv t . 

Anna Lena: A r det inte två olika saker? För oss 
på K V T h a r det varit det . Vi kal lar det vi hål-
ler på m e d för kv innofo r skn ing . 1 De t gör vi 
av två skäl. Dels för att vi skiljer på kv inno-
fo rksn ing och j äms tä l ldhe t s fo r skn ing , dels 
för at t vi vill a n v ä n d a en t e r m som är gång-

b a r in terna t ionel l t sett. J äms tä l ldhe t s fo r sk -
n i n g ä r en provinsiell t e rm, den f inns inte nå-
gon a n n a n s t a n s . 

Anita: J ä m s t ä l l d h e t e n ä r en svensk innova-
tion på sextiotalet. . . 

Gerd Lindgren: J a g tycker ' j äms tä l ldhe t ' ä r ett 
b e g r e p p som är j ä m f ö r b a r t m e d ' t i l lväxt ' el-
ler vad som helst. Polit iska t e r m e r som m a n 
a n v ä n d e r som säger n å g o n t i n g o m vilka mål-
sä t tn inga r och in t ressen m a n h a r m e d verk-
s a m h e t e n . J a g t ro r det ä r en klar nackdel at t 
h a ett s ådan t b e g r e p p i n o p forskarvär lden 
e f t e r som det för t a n k e n till politik och inte till 
ve tenskap. 

Ulla Tebelius: Ser vi till s a m m a n f a t t n i n g e n i 
b e t ä n k a n d e t så ä r det kv inno fo r skn ing m a n 
ta la r om g e n o m g å e n d e . J a g t ror knappas t 
j äms t ä l l dhe t n ä m n s där. vad vi i så fall ska 
göra ä r väl att slå fast att det ä r kv innoforsk-
n i n g det rör sig o m och ingen t ing anna t . 

Ulla B: J a g hål ler m e d o m det d u sa A n n a Le-
n a att det ä r en provinsiell t e rm. J a g b r u k a r 
testa det n ä r det k o m m e r u t l ä n n i n g a r hit och 
förk larar det speciella m e d Sverige m e d att 
säga att vi ha r ' E q u a l o p p o r t u n i t y research ' 
och de skra t tar gott åt det . S e d a n h a r j a g ock-
så en käns la av at t n u h a r vi ha f t kv innope r -
spektiv ett t ag och använde r vi beg reppe t 
j äms tä l ldhe t s fo r skn ing ' blir det O K att gå 
t i l lbaka till 'de s tackars m ä n n e n ' nu! 

Gerd: D u m e n a r at t m a n legaliserar det? N u 
h a r vi unde r sök t k v i n n o r n a så länge och det 
u t e s t änge r fo rskn ing o m m ä n ? 

Ulla B: Fast det behöver inte göra det. Ge-
n o m att hålla fast vid begreppe t kvinnoforsk-
n i n g så kan vi även se på m ä n u r 
kvinnoperspekt iv . 

Ulla T: Då kan m a n lansera mans fo r skn ing . 
Forskn ingen har j u alltid vari t u r m ä n n e n s 
perspektiv, det h a r varit det absolut g ivna. 
Få r vi mans fo r skn ing , d å får vi k o m p l e m e n -
ten. D e t t a h ä n d e r inte om m a n j äms tä l l e r 
j äms tä l l dhe t s fo r skn ing och kvinnoforsk-
n ing . 

Ul la B: De j äms tä l l e r det inte ens. D e m e n a r 
att kv innofo r skn ingen ä r en del av j äms tä l ld -



he ts forskn ingen . Då ha r de den h ä r synen att 
det ä r k v i n n o r m a n t i t tar på. För at t det ska 
bli j äms tä l ldhe t mås t e vi t i t ta på m ä n n e n lika 
mycket . De t h a n d l a r inte alls om kv innope r -
spektiv. 

Ulla 77 P lus at t vi får den h ä r typen av reso-
n e m a n g att vi m å s t e t i t ta på i nvand ra rg rup -
per, döva, hal ta , ly t ta och och så kv innor ock-
så. De t gäller n ä r m a n resonerar u t i f r ån ett 
j ämstä l ldhe tsperspekt iv . 

Anna Lena: De t ä r j u så at t m a n n e n for t fa ran-
de ä r n o r m e n i j ä m s t ä l l d h e t s t ä n k a n d e t och 
at t k v i n n o r n a ska k o m m a ikapp på de villkor 
som r e d a n ä r satta. Kv innofo r skn ingen ifrå-
gasä t te r d ä r e m o t hela den t radi t ionel la 
f roskn ings t rad i t ionen . Då blir det m e r u t m a -
n a n d e natur l ig tvis . 

Ulla B: De t finns ä n d å m e d i b e t ä n k a n d e t att 
k v i n n o r ser saker på ett a n n a t sätt. M e n m a n 
t ro r at t om m a n inte får in 50 % kv innor i tek-
nik och n a t u r v e t e n s k a p så k o m m e r det au to-
mat i sk t at t i nnebä ra en korr iger ing . 

Mona: Samhäl le t vill j u h a kv innoforskn ing . 
D e t ror att det h ä r nya ska komple t te ra det 
som r e d a n finns och det är kris i forskningen. 
M a n h a r u p p t ä c k t att h ä r finns det en begåv-
n ingsreserv som också kan tillföra nya per-
spektiv och som h a r nya idéer. K v i n n o r ä r of-
ta in t resserade av a n d r a saker än m ä n och 
m a n skulle k u n n a få m e r samhäl ls re levant 
fo r skn ing o m m a n ö p p n a d e för kv innoper -
spektivet. J a g upplever det som en motsä t t -
n ing . M a n kallar det för j ämstä l ldhe ts forsk-
n i n g m e n vad m a n vill ha ä r kvinnoforsk-
n ing . 

Ulla T: Samt id ig t som m a n idealiserar kvin-
nor. M a n ta lar o m att bara k v i n n o r k o m m e r 
till så får vi en bä t t r e värld. De t finns u n d e r 
y tan . M e n det är inte alls säkert . De t ser vi j u 
på systrar som ä r i b ranschen . Vi ä r j u också 
påverkade av mi l jön på högskolan . 

Ulla B: De t var ju s t det. M a n f lyt tar bara lite 
på s to lparna m e n huvudsys t eme t finns kvar. 
De t finns ingen vä rde r ing av h u m a n i o r a 
kon t ra t ex na tu rve tenskap . Ef t e r som tje-
j e r n a finns, rätt mycket t ro ts allt, i nom hu-
m a n i o r a så får m a n en käns la av att det inte 

ä r så viktigt att ta vara på det kv innoperspek-
tiv som b ö r j a r växa f ram där, u t a n det ä r vik-
tigt at t få in d e m i teknik- och na tu rve ten -
s k a p s ä m n e n a . M a n n e n finns inom teknik 
och na tu rve tenskap , då ska fler kv innor dit . 

Terminologins konsekvenser för 
forskningens innehåll 

Mona: J a g f u n d e r a r på om vi skulle gå m e d på 
t e r m e n j äms tä l ldhe t s fo r skn ing , som vi i viss 
m å n r e d a n h a r gjort på m å n g a håll av oppor -
tunis t iska skäl. Vi låter d e m kalla det j ä m -
s tä l ldhets forskning — sedan def in ie ra r vi det 
på vårt eget sätt? 

Ulla B: Vad h ä n d e r då n ä r t j ä n s t e r n a he te r 
j äms tä l ldhe t s fo r skn ing? Vi fick j u b råka väl-
digt mycket i G ö t e b o r g för att få p rofessuren 
i h is tor ia omskr iven till att h a n d l a o m kvin-
no fo r skn ing och att i nnehavaren ska ha kvin-
noperspektiv. De t bör he ta t j äns te r i kv inno-
fo r skn ing för att det au tomat i sk t ska innebä-
ra det. Ska det vara j äms tä l ldhe t mås t e vi h a 
in lika m å n g a m ä n som k v i n n o r på de hä r 
t j äns t e rna . De t ä r inte säkert att m ä n n e n all-
tid h a r kvinnoperspekt iv . 

Anna Lena: E f t e r som t e r m e r n a ha r olika in-
n e b ö r d be tyder det också att fo rskn ingen får 
olika innehål l . 

Mona: J a g hål ler m e d dig m e n j a g u n d r a r o m 
det ä r så n ä r m a n går u t och p ra ta r o m det . 
O f t a säger m a n kvinno- och j äms tä l ldhe t s -
fo rskn ing för att vara säker på at t m a n inte 
u t e l ä m n a r någon . S e d a n ä r det kvinnoforsk-
n i n g som m a n ta lar o m i alla fall. 

Ulla 77Jo m e n det gäller fo r t f a rande innehå l -
let i t j äns t e rna . O m pr io r i t e r inga r och inrät-
t ande t av nya t j äns te r f r a m f ö r allt ä r j u nå-
gon t ing som vi mås te se i ett ganska långt 
t idsperspektiv. De t verkar som o m kvinno-
forskningen ha r sporrat m ä n att också b ö r j a 
forska om m ä n som en sä rg rupp . D ä r t ror j a g 
det kan ligga en fara i att det s tår j äms tä l ld -
he t s forskn ing istället för kv innoforskn ing . 
De t blir inte k v i n n o r n a som k o m m e r till, u t -
an det blir de oppor tun i s t i ska m ä n n e n som 
hål ler sig f r a m m e . D e forskar kanske både på 
kv innors och m ä n s s i tuat ion och j ämfö r . Då 



är de extra mer i t e rade j ä m f ö r t m e d n å g o n 
som bara haf t kvinnoperspekt iv . F rågan ä r 
o m vi inte mås te ta strid mo t den h ä r t e r m e n 
nu , i n n a n vi h a r blivit al l tför u p p b u n d n a 
k r ing den? 

Anna Lena: De t ä r ett väldigt bra tillfälle och 
en sak vi kan tacka d e m som gjort b e t ä n k a n -
det för at t den h ä r d iskuss ionen k o m m i t upp. 
At t det står så oklar t dä r visar j u bara att frå-
gan inte ä r löst. 

Anita: M e n m a n säger ä n d å klar t at t kv inno-
fo rskn ingen ä r den vikt igaste delen. J a g hål-
ler m e d o m att det ä r ett b ra tillfälle att hävda 
att det ä r f råga o m kv innoforskn ing . De t h a r 
en viss betydelse, för i real i te ten så är den 
fo r skn ing som bedr ivs kv innoforskn ing . 

Anna Lena: Fo rmu le r ingen är också viktig, 
vilket vi kanske k o m m e r in på m e r senare , 
M e d t anke på at t b e t ä n k a n d e t föreslår sju 
nya t jäns ter , två professors- och fem docent -
t jäns ter . 

Mona: M e n den f r a m t i d a fo rmu le r ingen kan 
j u inte vara särskilt b u n d e n av att det står 
j äms tä l l dhe t s fo r skn ing här. Också b land de 
mest oupplys ta g r u p p e r på univers i te ten sä-
ger m a n kv inno- och jämstä l ldhe ts forsk-
n ing . V i h a r två t j äns te r i U p p s a l a och så vitt 
j a g kan k o m m a ihåg, så he te r de b å d a två 
j äms tä l ldhe t s fo r skn ing . J a g t ror at t m i n 
egen t j äns t också he te r det . M e n — i alla do-
k u m e n t f rån rek to r sämbe te t , f rån fakultets-
n ä m n d e n osv, så står det kv inno- och j ä m -
stä l ldhetsforskning. Birgi t ta H o l m s docent -
t j äns t ä r i j äms tä l ldhe t s fo r skn ing m e n den 
kallas kv inno- och j äms tä l ldhe t s fo r skn ing . 
De t ä r en stor förvi r r ing . J a g u n d r a r o m den 
t e r m e n som står här, j ämstä l ldhe ts forsk-
n ing , k o m m e r at t vara b i n d a n d e på det sättet 
o m nu den osannol ika s i tua t ionen skulle 
u p p s t å att det faktiskt blir fler t j äns te r i f r am-
t iden. De t b r u k a r vara så att m a n låter uni -
versitetet på o r t en u t f o r m a n å g o n typ av be-
skr ivning. Då ä r det j u verkligen tid att hål la 
sig f r a m m e . 

Ulla T: Förhoppningsv i s . D u gav a r g u m e n -
tet Ani ta , att det r e d a n f inns så mycket kvin-
no fo r skn ing gjord . Då tycker j a g att den h ä r 
u t r e d n i n g e n visat h u r mycket kvinnoforsk-

n i n g som saknas. Dels i m å n g a av rappor te r -
n a och dels i alla de ä m n e n som inte f inns 
m e d öve rhuvud taget . 

Anita: De t m e n a d e j a g def ini t iv t inte, u t a n 
det var i re la t ion till j äms tä l ldhe t s fo r skn ing . 

Högskoleorganisationens struktur 

Anna Lena: I b e t ä n k a n d e t d iskuteras inte 
un ivers i t e t s s t ruk tu ren i sig m e n m a n påpe-
ka r att un ivers i te t sorganisa t ionen i ett flertal 
a n d r a l ände r ä r uppbyggd ef ter en a n n a n 
p r inc ip ä n den svenska, näml igen m e d fler 
p rofessorer på s a m m a ins t i tu t ion. I be t än -
k a n d e t sägs också at t m a n bö r sträva e f te r en 
u tveckl ing på l ång sikt m o t fler p rofessorer 
pe r ins t i tu t ion d ä r f ö r at t det i sin t u r skulle 
påverka r ek ry t e r ing och val av forsknings in-
r ik tn ing positivt. De t skulle också k u n n a 
ä n d r a h ierark in eller m i n s k a v e r k n i n g a r n a 
av den . 

Mona: E n reakt ion på det h ä r förslaget som 
j a g h a r hör t f rån flera professorer ä r tvek-
samt . D e u t g å r alltid f rån sina e g n a e r f a ren -
he te r och de ä r j u begränsade . ' N j a , j a g vet 
inte det . D e exempel vi h a r sett — d ä r det 
finns m e r än en professor — o m det finns ut-
r y m m e för m e r idéer... ' osv, J a det ä r klart , 
o m m a n är låst vid det svenska systemet d ä r 
var je professor ä r som en t u p p på en gödsels-
tack och måste sitta högst , då ä r m a n tveksam. 
H a r m a n sedan två stycken u n d e r s a m m a 
tak, d å är det klar t att det blir m a k t p r o b l e m 
och konf ron ta t ione r . 

Gerd: Sena re ä r det också det att hela det 
svenska univers i te te t är en halvmesyr . V i h a r 
j u ett system som bygger på at t m a n h a r ett 
beg ränsa t anta l platser. M a n fastställer h u r 
m å n g a elever som ska till var je ins t i tu t ion. 
De t är fastlagt. S e d a n kan d u ha vilken van-
s innig u n d e r v i s n i n g som helst där. S tuden-
t e rnas tryck är litet nu , det ä r i p r inc ip bor ta . 
D u kan h a en professor som inte b r y r sig ett 
d u g g om forskn ing och u n d e r v i s n i n g vid in-
s t i tu t ionen, det ä r fullt möjl igt . De t finns 
ingen egent l ig k o n k u r r e n s i systemet . 

Ulla T: H ä r finns väl en viss risk i förslaget till 
t j äns t e r at t m a n bara in rangera r det i den h ä r 
o s u n d a s i tua t ionen . At t b i n d a så mycket re-



surser till p rofessors t jäns ter ä r tveksamt . 
O m m a n ser på professorss i tua t ionen idag så 
k o m m e r det väldigt lite fo rskn ing ut av pro-
fessorerna . D e n h a n d l e d n i n g de ger är väl 
också tveksamt , speciellt som de ska leva u p p 
till sitt rykte at t vara in ternat ionel l t k ä n d a , 
åka på konfe rense r osv. M e n ä r det en profes-
sors t jäns t m e d en viss ä m n e s i n r i k t n i n g som 
ha r kravet på kv innoperspek t iv inskrivet i 
t j äns t en då kan den professorn se till att få 
p e n g a r till fo r skn ing som är rubr i ce rad kvin-
noforskn ing . D ä r finns en möj l ighet som vi 
ä r u n d a n d r a g n a i dag. 

E n a n n a n sida av saken ä r om det finns till-
räckligt m e d k o m p e t e n t a k v i n n o r för att be-
sät ta de h ä r t j ä n s t e r n a än . K a n vi hävda det? 
V i h a d e kanske v u n n i t på at t bygga u p p en 
k o m p e t e n s f rån g r u n d e n så att vi kan gå f r am 
i mycket s törre b r edd . 

Anita: V i som diskutera t det hä r i S tockholm 
tycker på precis s a m m a sätt. De t h ä r är en 
dål ig lösning. D e n ä r alldeles för defensiv. 
Vad det k o m m e r at t leda till vet vi inte. Så 
kan det j u också finnas risken att n ä r vi nu 
fåt t det h ä r så får m a n nö ja sig m e d det. Se-
d a n k o m m e r m a n att få l ä m n a av sitt u t r y m -
m e n ä r det gäller mede l till a n d r a istället. De t 
finns en sådan risk. De t är klart at t det finns 
k o m p e t e n t a kvinnor , m e n de k o m p e t e n t a 
k v i n n o r n a b o r d e j u k o m m a till de professu-
rer som finns. Var för ska det inrä t tas nya 
p rofessure r till de k o m p e t e n t a kv innor som 
finns? De t ä r för att vi inte ska k o n k u r r e r a 
m e d m ä n n e n . Vi ska som vanligt o r d n a en li-
ten l agun h ä r som k v i n n o r n a ska få vara i och 
s i m m a u t a n att störa det stora havet. Ville 
m a n å s t d k o m m a någ ra fö rändr ingar , verkli-
gen v idga kv innofo r skn ingen och släppa loss 
nu , riva m u r a r n a här , då skulle m a n j u ha en 
helt a n n a n s t ruk tu r för kv innofor skn ingen . 
Då skulle vi ha en s t ruk tu r u t a n att gå på 
dessa t j äns te r och dessa topp tuppar . 

Anna Lena: De t ä r klart att vi vill ha t jänster , 
m e n f r ågan är vilka? O m vi skulle fo rmule ra 
ett a l te rna t iv till de föres lagna professors-
t j äns t e rna , vad ska vi begära istället? 

Gerd: Vi h a r j u fant iserat lite i U m e å och sagt 
att t änk o m vi skulle bygga u p p n å g o n t i n g 
a n n a t ? Till at t b ö r j a med: vilka t j äns te r skul-

le vi vil ja ha? J o mel lan t jäns te r . Alltså gan-
ska bra t jänster , m e n inga hierarkiska t jäns-
ter u t a n tvärvetenskapl iga, som täcker in oli-
ka ä m n e n . Det finns idéer o m en massa helt 
a n n o r l u n d a a r b e t s f o r m e r än de som nu gäl-
ler. M e n systemet mås te vara flexibelt och 
t j ä n s t e r n a s a m m a n h ä n g a n d e m e d den verk-
samhe t som bedrivs. N ä r en verksamhet ä r 
klar, så v id ta r n å g o n t i n g a n n a t . In t e den här 
idiot in d ä r m a n sät ter en m ä n n i s k a , som ha r 
en god idé i sitt liv, på en t jäns t , för att sitta 
d ä r res ten av livet och inte ha någ ra ller goda 
idéer och bli ganska olycklig. De t mås te fin-
nas en flexibilitet som inte finns nu . De t ä r j u 
så t rögt . 

Anna Lena: Tycker du det ä r speciellt för det 
svenska systemet o m vi tex j ä m f ö r m e d ame-
r ikanska universi tet? 

Mona: Def ini t iv t , det ä r en jä t t sk i l lnad. De t 
ä r en helt a n n a n a n d a och en a n n a n s t ruk tu r 
vid a m e r i k a n s k a universi tet . J u s t det hä r att 
m a n rekryteras till en ins t i tu t ion, då kallas 
m a n 'assistant professor ' och så finns det 'as-
sociate professor ' och 'full professor ' . Ar m a n 
'full professor ' då h a r m a n garan te rad livs-
t idssäkerhet . S ta tussk i l lnaderna är inte stora 
och a rbe t s insa t se rna u n g e f a r l ikvärdiga. De t 
finns lite av ett moro tssys tem inbakat . 

E n ins t i tu t ion vid ett amer ikansk t univer-
sitet tycker j a g kan j ä m f ö r a s m e d en fakul te t 
i Sverige. H ä r h a r vi på en fakul te t j ä m b ö r d i -
ga professorer som sitter och fa t ta r precis 
s a m m a beslut som m a n h a r på en ins t i tu t ion 
där . D ä r ha r m a n också s törre flexibilitet 
me l lan ins t i tu t ionerna . M a n e r k ä n n e r att 
folk ib land inte k o m m e r överens. De t kan bli 
bråkigt på vissa ins t i tu t ioner och m a n mås te 
lösa det e f te rsom arbe te t mås t e for tsät ta . D e 
ha r j u mycket s törre tryck på sig u t i f rån att 
p r o d u c e r a och att vara b ra och dukt iga , än 
vad vi har. Då kan en person t ex flytta över 
till en a n n a n inst i tut ion. De t ä r ib land en lös-
n i n g b e r o e n d e på vad ins t i tu t ionen h a r för 
fo r skn ings in r ik tn ing eller specialitet. M e n 
de t ta ä r j u omöj l ig t i Sverige m e d våra 
s t ränga rev i rgränser mel lan ä m n e n . 

Ulla B: Samtid ig t så kan j a g j u förstå de dis-
pu t e r ade kv innor som sitter i en förbaskat o-
t rygg s i tuat ion jus t nu . 



10 
Anita: M e n syftet m e d en u t r e d n i n g ska j u in-
te vara att å s t a d k o m m a sär lösn ingar för vissa 
k v i n n o r som h a r k o m m i t till en viss nivå. De t 
m å s t e vara så att m a n h ä r m å s t e t ä n k a på ett 
nytt system, en ny o rgan i sa t ion för at t tillgo-
dose den fo rskn ing m a n vill ha . 

Ulla B: V i säger i vårt remissvar att o m de 
fem d o c e n t t j ä n s t e r n a går igenom skulle de 
knytas till Fora. 

Mona: V i h a r föreslagit en a n k n y t n i n g m e d 
hä l f ten av t j äns ten till C e n t r u m / F o r u m och 
hä l f t en till en ämnes ins t i tu t ion . Då skulle 
m a n få in t eg re r ing av kv inno fo r skn ing på en 
ämnes ins t i t u t ion samt id ig t som den som h a r 
t j äns t en skulle få en chans att k ä n n a sig h e m -
m a hos oss, att få s l appna av och h a en positiv 
omg ivn ing . C e n t r u m / F o r u m skulle också få 
en resurs förs tä rkn ing . 

Anita: V i h a d e en tysk t je j som läste kv inno-
rätt h ä r i S tockholm. H o n h a d e ett exempel 
f rån Berl in d ä r det var en väldigt progressiv 
m a n l i g professor i s t a t skunskap som ville de-
la sin professur . G e n o m att dela den skulle en 
k v i n n a få den a n d r a halvan. De t fö rekom-
m e r tydligen att m a n de la r på professurer . 
J a g tycker det ä r väldigt synd att det h ä r sys-
t eme t be fo rd ra r u p p en person , fö r t j äns t -
fullt , m e n på n å g o n a n n a n s bekos tnad . 

Mona: De t ä r j u mycket märk l ig t i Sverige. 
J a g a n k n y t e r till G e r d s y t t r ande at t folk ut-
b i ldar sig och sedan f inns det ingen f r amt id 
för d e m . Det ä r j u självklart att de t ta påver-
ka r rekry te r ingen . D u m m a r e ä r m a n j u inte. 
D ä r h a r j u univers i te ten själva, tycker jag , 
u n d e r g r ä v t sin egen p r o d u k t g e n o m att inte 
kräva d o k t o r s e x a m e n i de nya l ä ra r t j äns tu t -
r e d n i n g a r n a för lä rare vid universi te tet . De t 
tycker m a n skulle vara ett g r u n d l ä g g a n d e 
krav at t h a d isputera t för att få en sådan 
t jäns t . M e n det kräver m a n inte. Från mak t -
hava rna , vilka de n u ä r i olika s i tuat ioner , så 
f inns det tydligen ett intresse av att ha n å g o n 
typ av akademisk t pro le tar ia t som m a n kan 
ha la och dra i som det passar. De t ser m a n j u 
n ä r det ä r nedskä rn inga r . M a s s o r av t j äns te r 
dras in och folk försv inner osv. Sedan visar 
det sig att de som sitter på fasta t j äns te r lite 
högre upp , som h a r k o m m i t en bit på väg och 
som kan få forskningspengar , de söker for-

s k a r p e n g a r och kan d å t ex ta ledigt f rån sitt 
halva lektorat . De t f inns fler ins t i tu t ioner i 
U p p s a l a som står d ä r m e d massvis av t im-
mar , v ikar ia t , för näs ta år, e f te rsom de h a r 
kas ta t u t en massa folk som inte k u n d e få va-
ra kvar för att de t ex inte h a d e d i spu te ra t in-
o m ett visst anta l år, så f inns det ingen som 
k a n ta de v ikar ia ten . De nya ass i s ten terna ä r 
alldeles för gröna . D e m kan m a n inte sät ta 
på s å d a n a vikar ia t . H e l a systemet ä r full-
komligt absur t . M a n får ett intryck av at t 
univers i te ten inte ä r till för s t u d e n t e r n a u t a n 
s t u d e n t e r n a ä r till för univers i te ten . 

Rekryteringen 

Anna Lena: N u h a r vi glidit över på rekryte-
r ingen och d ä r m e d på den motsägelseful la 
hå l ln ingen , eller snarare br is ten på konsek-
vens i b e t ä n k a n d e t . Dels vill m a n u n d e r l ä t t a 
för kv innl iga forskare at t s t a n n a kvar på uni -
versitetet , g enomfö ra sin e x a m e n och få 
t jänster . Samt id ig t föreligger n u förs lagen 
o m r e f o r m e r i n g av u tb i ldn ingsb id ragen och 
en 45-årsgräns h a r inför ts som kan få allvarli-
ga konsekvenser för r ek ry te r ingen av de 
kvinnl iga fo r ska rna . 2 N ä r det h ä r förslaget 
h a r d iskutera ts i Fora så h a r vi tagit avs tånd 
f rån å ldersgränsen . M e n i b e t ä n k a n d e t säger 
m a n att ' t i l l ämpningen av bes t ämmel se r om 
å ldersgräns för u tb i ldn ingsb id rag bö r n o g a 
följas f rån j äms tä l l dhe t s synpunk t . Skulle u t -
vä rde r ingen visa att r eg le rna h i n d r a r rekry-
te r ingen av k v i n n o r till fo r skn ingen föreslår 
vi at t beslutet o m å ldersgräns omprövas ' . 

Anita: I b e t ä n k a n d e t accepterar de ju i reali-
te ten den h ä r regeln som f inns: 45-årsgrän-
sen. De ger bara vissa r e k o m m e n d a t i o n e r 
o m h u r d ispens ska bevil jas. 

Anna Lena: Ska vi acceptera det då? 

Gerd: V i ska inte på någ ra villkor acceptera 
det . J a g tycker regeln är odemokra t i sk och 
dessu tom h a r den ingen t ing m e d vetenskap-
lig k o m p e t e n s att göra. 

Anita: M a n ta lar o m att fo rskn ingen isolerar 
sig n ä r s t ruk tu ren verkar för at t verkligen 
isolera forskningen till ett mycket litet skikt. 



Barbro Andréen: 'Fruktbarhetsgudinnan Amanda', 1979. 

Ulla B: Ul la , d u sa något bra förut . . . 

Ulla 77 J a g m e n a r at t så illa som högskolan 
och samhäl le t t a r till vara d e m som m a n h a r 
dragi t f r a m till u tb i ldn ing , an t ingen de kom-
m e r i b ö r j a n av t re t t ioårså ldern eller senare , 
så kan m a n ju inte resonera på det sättet . 
U t a n vad m a n ska se till är jus t det m a n i be-
t ä n k a n d e t säger att m a n vill ha f ram: den an-
n o r l u n d a e r f a r e n h e t e n som gör att k v i n n o r 
— det skulle också k u n n a vara m ä n från an-
dra klasser — m e n f r a m f ö r allt k v i n n o r kom-
m e r in i forskarvär lden senare och då kan 
ti l lhöra fo r skn ingen kvinnoperspekt ive t . De t 
ha r j u inte m e d å lde rn at t göra. 

Gerd: T ä n k om mot sva rande gällde förfa t -
ta rs t ipendier ! M a n skulle säga: '45 år, du 
h i n n e r bara skriva fyra böcker ' . De t spelar 
ingen roll om du så skulle få Nobelpr i se t . 

Ulla B: O m m a n j ä m f ö r det h ä r m e d att t ex 
ta in folk till l äka ru tb i l dn ing d å kan inte sam-
hället a n v ä n d a den pe r sonen så länge o m 
h o n ä r för g a m m a l n ä r hon bör ja r . M e n det 
h ä r ä r inte s a m m a sak e f te r som den mes ta 
fo rskn ingen u t förs u tav d e m som håller på 
att skriva sin avhand l ing . E f t e r det sker inte 
så mycket. 

Mona: D e som är lite äldre, de s k hobbyfors -
k a r n a osv, som m a n vill h a bor t de f inns j u in-
o m h u m a n i o r a i a l lmänhe t och de ä r oe rhör t 
anspråks lösa och billiga i dr i f t . D e behöver 
inga d y r b a r a appara ter . En plats på ett bib-
liotek och t i l lgång till l i t te r tur som de delar 
på, det ä r det de kräver i pr incip. J ag t ro r inte 
att det kan vara n å g o n samhäl l sekonomisk 
be la s tn ing att lå ta dessa m ä n n i s k o r få vara 
kvar. 
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Anita: M e n det ä r ingen samhäl l sekonomisk 
be la s tn ing öve rhuvud taget e f t e r som det inte 
ä r f råga o m något nytillsskott. De t ä r bara en 
fö rde ln ing av de bef in t l iga med len . Så det ä r 
ingen ekonomisk fråga. De t är j u bara ett hy-
potet iskt r e s o n e m a n g o m vad m a n t ror m a n 
ska få ut för f r amt iden . De t ä r så löjligt att vi 
gå r på det h ä r som ett ekonomisk t 
r e s o n e m a n g . 

Gerd: De t är j ä m f ö r b a r t m e d försäkringssy-
s temet . H u r vä rde ra r m a n en 72-år ing och 
en 17-åring? Det ä r precis s a m m a resone-
m a n g . 

Anita: De t hä r ä r en för liten g r u p p för att 
k u n n a göra en försäkr ings teknisk b e d ö m -
n i n g på det hela. 
(Skrat t) 

Gerd: N u fick hon till det! 

Lämplighetsprövningen 

Anna Lena: I b e t ä n k a n d e t s avsnit t o m rekry-
te r ingen b e h a n d l a s bl a f r ågan o m lämplig-
he t sp rövn ing som, f rån att ha varit infor-
mell , formal iserades m e d r iksdagsbeslut 
1982. D e n sökande ska ha visat l ämpl ighe t 
för fo rskars tud ie r för att bli an tagen , vilket j u 
ä r r imligt . M e n det är inte bara l ämpl ighe ten 
för fo r skn ing som ska b e d ö m a s av h a n d l e d a -
ren u t a n också s tuden tens fami l jes i tua t ion , 
sociala fö rhå l l anden och s tud iemot iva t ion . 
De t kan i ä n n u högre grad ä n t id igare av-
skräcka kvinnl iga fo r ska rbegåvn inga r som 
är u t e l ä m n a d e åt en p rövn ing av sin presta-
t i o n s f ö r m å g a som inte ens behöver redovisas 
i någo t protokoll . F rågan ställs o m m a n inte 
gått ett steg för långt i an ings löshe tgenom att 
införa l ämpl ighe t sp rövn ing u t a n att beak ta 
de kvinnl iga fo r ska r s tude randenas situa-
t ion. 

Anita: I det hä r b e t ä n k a n d e t så f inns det 
egent l igen inget förslag om att gå e m o t en så-
d a n l ä m p l i g h e t s b e d ö m n i n g . De t som f inns 
ä r j u väldigt tandlöst , det h ä r m e d att h a en 
b e s v ä r s n ä m n d . Det vet m a n ju ! In te ska m a n 
besvära sig och vara bråk ig och som k v i n n a 
ska m a n j u inte vara bråk ig heller. 

Anna Lena: B e t ä n k a n d e t föreslår at t U H Ä 
ska h a en sådan be svä r snämnd . 

Anita: Vad ä r det för en psykologisk situa-
t ion? Att t ä n k a sig en m ä n n i s k a som ska kla-
ga sig till at t få k o m m a in, n ä r vi vet h u r hop-
plöst m å n g a h a r det m e d hand ledn ingss i tua -
t ionen nu . 

Gerd: Precis som hembi t rädes lagen! D e k u n -
de j u h a den eller inte ha den . D e n hade j u in-
gen effekt. I n g e n jäkel slogs väl för ett j o b b i 
en pr ivat fami l j m e d sin arbetsgivare . De t vo-
re j u olidligt. De t var,ju bara att s luta o m det 
inte gick. De t h ä r är j u precis s a m m a sak. 

Anita: De t ä r j u som att införa en liberal rät-
t ighet i ett feodalt förhå l lande . De t går j u 
inte. 

Ulla 77 De t ä r ju i så fall o m m a n kan formal i -
sera den h ä r l ämpl ighe t sp rövn ingen , så så-
d a n t som kvinnl ig e r fa renhe t räknas med . V i 
h a d e ett förslag hos oss att ins t i tu t ioner som 
ökade sin andel kvinnl iga forskare skulle få 
extra u tb i ldn ingsb id rag . 

Anna Lena: B e t ä n k a n d e t h a r fo rmule ra t ett 
belöningsförs lag. D ä r säger m a n att den in-
s t i tu t ion eller enhe t som ökar anta le t kvin-
no r b l a n d de fo r ska r s tude rande be lönas m e d 
en extra del av ans lagen för forskaru tb i ld-
n ingen . 

Mona: De t skulle a ldr ig gå. 

Anna Lena: De t skulle a ldr ig gå? 

Mona: Ne j , kan m a n t ä n k a sig en fakultets-
n ä m n d som ska sit ta och säga: ' J aha , ni ha r 
tagit in fler flickor b l and de fo rskars tuderan-
de och dä r fö r mås te ni h a m e r pengar ' , n ä r 
m a n inte e r k ä n n e r at t k v i n n o r n a m ö t e r 
p r o b l e m på univers i te ten. Nej , j a g kan inte 
t ä n k a m i g att det skulle k u n n a vara realis-
tiskt, d ä r f ö r att m a n överlåter åt universi te-
ten eller f a k u l t e t s n ä m n d e r n a att fa t ta beslu-
ten. 

Kvotering — för och emot 

Anna Lena: M e n det mås te ä n d å till något ra-
dikalt för att saker och t ing ska b ö r j a ä n d r a 
sig. M a n h a r prövat kvoter ing i Norge , även 



o m det h a r väckt väldigt mycket diskussion 
d ä r natur l ig tvis . 

Anita: De t som ä r negat iv t m e d kvoter ing ä r 
att det väcker j u så oe rhör t mycket emot io-
ner. De t väcker alltså det stora mo t s t ånd , el-
ler synliggör det stora m o t s t å n d som finns. 
Såvitt j a g förstår, så ha r kv innofo r skn ingen i 
N o r g e d rabba t s av det p rob leme t . 

Ulla 77 Samt id ig t ä r j u det in t ressant att dä r 
hittills kvoter ing ä r g jord så ä r det för att m ä n 
ska k o m m a in. De t h a r vi exempel på. De t 
h a r m a n j u gjor t i fö rskol lä ra ru tb i ldn ingen 
t ex. D ä r ä r egent l igen skälet d e t s a m m a som 
det skulle k u n n a vara här : at t få förebilder , 
at t få d e m som ha r ett speciellt intresse att 
verkl igen k o m m a f ram. 

De t f inns ett a n n a t exempel som ä r rätt in-
t ressant . J a g ha r själv varit u t sa t t för det , 
m e n inte öve rhuvud tage t f u n d e r a t på det 
som kvoter ing, det ä r id ro t t s lä ra ru tb i ldn in-
gen. D ä r h a r hela t iden tagits in lika anta l 
m ä n som kvinnor . D ä r ligger alltså m ä n n e n s 
p o ä n g under . K v i n n o r n a h a r mycket h å r d a r e 
k o n k u r r e n s . De t h a r a ldr ig resonera ts o m 
det . De t ä r också in t ressant att vi inte heller 
h a r mot ivera t det u r ans tä l ln ingssynpunk t . 
M a n få r inte lov at t rub r i ce ra t j äns te r som 
m a n l i g a eller kvinnl iga . Alla ska k u n n a söka 
alla t jänster . De t h ä r ä r en klar kvoter ing och 
det h a r existerat i alla tider, u t a n att någon 
f u n d e r a t på det , n ä r m a n verkligen skulle 
k u n n a säga att det ä r märk l ig t att de k o m m e r 
in bara för att de ä r m ä n . N ä r de h a r så dål iga 
poäng! A r det inte bä t t re at t vi får kv innor 
över hela l in jen? 

Mona: D e m ska vi tycka synd o m för det ska 
vi j u göra m e d de k v i n n o r som blir kvoterade. 

Anita: M e n vi h a r inte tyckt synd om d e m . Vi 
h a r haf t de h ä r f o r m e r n a av kvoter ing. Folk-
skollärare först. D e sitter som rek to re r och 
s tud ie rek to re r al l ihop näs tan , av de h ä r folk-
skol lärarna som kvoterades in. Förskollärar-
n a som kvoterades in sitter nu på chefs t jäns-
t e r n a näs t an alla. 

Anna Lena: U l l a j a c o b s s o n p e k a r i sin uppsa t s 
i b e t ä n k a n d e t på tre tillfällen i fo rskaru tb i ld-
n ingen n ä r m a n kan a n v ä n d a kvoter ing: vid 
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antagningst i l l fa l le t , n ä r det gäller u tb i ld-
n ingsb id rag och fö r tu r till ass is tent t jäns t 
samt n ä r det ä r f råga o m köns fö rde ln ingen 
i n o m fakul te te r och inst i tu t ioner , d ä r m a n 
får ha speciella sätt at t kvotera på. Tycker ni 
att de h ä r kvoter ingsförs lagen går at t s tödja? 

Anita: J a , det som är p rob lemat i sk t d ä r — 
och det som h o n inte ta r u p p — det ä r j u att 
det ä r förslag som f r a m f ö r allt k o m m e r at t in-
r ik ta sig på de tekniska och na tu rve t enskap-
liga ins t i tu t ionerna . M e n på h u m a n i o r a och 
samhäl lsvetenskap, d ä r h a r vi j u relat ivt 
mycket kvinnor . 

Ulla 77 Sedan ä r det j u en a n n a n sak det h ä r 
m e d na turve tenskapl ig t / t eknisk t . P rob l eme t 
kanske inte ligger i att de inte får k o m m a in, 
u t a n som j a g miss t änker — å t m i n s t o n e så 
som vi h a r det i L i n k ö p i n g — så t a r de m e d 
g lädje e m o t alla flickor som vill gå fo rskaru t -
b i ldn ingen , och det är en hög p rocen t av de 
som går g r u n d u t b i l d n i n g e n som går v ida re 
till fo r ska ru tb i ldn ingen . Det överenss täm-
m e r mycket bä t t re där, ä n n ä r det gäller a n d -
ra ä m n e n . D ä r ligger j u p rob l eme t på ett an-
na t p lan — att det ä r för få k v i n n o r som söker 
sig till g r u n d u t b i l d n i n g e n . Så en viss tvekan 
jus t n ä r det gäller i n t agn ingen till forskar-
u tb i l dn ingen h a r vi, plus att vi skulle vilja be-
t o n a att det mås t e följas av a n d r a å tgärder . 

Anita: Så är det j u f rågan o m f l ickorna väl jer 
m e r teknik och n a t u r v e t e n s k a p — är det då 
bäst at t de går v ida re till forskning? Eller ä r 
det i stället bä t t re att de går ut och a r b e t a r 
m e r i skolorna? O c h kanske e x p e r i m e n t e r a r 
d ä r för att få f l ickorna m e r intresserade? J a g 
s tår väldigt f r ågande inför det här. De t som 
j a g ser som det stora p rob l eme t ä r att v ä r n a 
fo rskn ingen på de o m r å d e n som k v i n n o r n a 
ä r in t resserade av och det ä r j u h u m a n i o r a 
och samhäl l sve tenskap det . De t ä r j u d ä r vi 
är! D ä r ä r vi j u i alla fall i dag . 

Mona: Ne j det tycker j a g inte. Soml iga ä m -
nen ha r u n g e f ä r hä l f ten kv innor : konsthis to-
ria och r o m a n s k a språk är det väl som ligger 
i topp. M e n i filosofi h a r 3 % avlagt forskar-
e x a m e n , i h is tor ia 22%, i e tnologi 25%, i lit-
t e r a tu rve tenskap 33%. Det ä r j u inte så strå-
l ande faktiskt. 
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Gerd: J a g sit ter och f u n d e r a r över det h ä r m e d 
kvoter ing. De t ä r väldigt p rob lemat i sk t . 
M a n h a r j u t ex gjor t sa t sn ingar i n o m indus t -
r in som j a g t i t tat på. Då får m a n effekten at t 
m a n kanske få r in k v i n n o r n a m e d stora an-
s t r ä n g n i n g a r m e n de fö r sv inner igen. De t 
bl i r inga l ångvar iga effekter. Var för skulle 
det bli a n n o r l u n d a här, egent l igen? 

Anna Lena: V i p ra t ade o m det fö ru t Ul la at t 
ro t en till det o n d a ligger i skolan egentl igen, 
at t det ä r mycket t id igare som de hä r valen 
avgörs. 

Ulla T: J a , m e n det h ä r ligger j u i själva s t ruk-
t u r e n på univers i te te t också. Se på underv i s -
n i nge n på medic insk fakul te t d ä r det faktiskt 
f inns ganska m å n g a kvinnor , och teknisk fa-
kultet . De t kräver j u otroligt mycket av de 
k v i n n o r som är d ä r och det ä r väldigt hå r t kli-
m a t , konkur rens in r ik t a t . Skall m a n h a nå-
gon f o r m av kvoter ing behöver den kombine -
ras m e d å t g ä r d e r som s töt tar k v i n n o r n a . Allt 
det h ä r som det skrivs o m b r i s t ande kontak t 
m e d h a n d l e d a r e n för at t inte ta la o m att ut-
sä t tas för de m a n l i g a s t uden t e rnas trakasse-
rier... De t ä r en otroligt h å r d mi l jö för de h ä r 
f l ickorna som k o m m e r in och de h a r väldigt 
lite stöd eller förståelse f rån l ä ra rnas sida n ä r 
det gäller s å d a n a saker. D e som s t a n n a r kvar 
ä r of tas t skyhögt m e r a begåvade och ä n n u 
m e r må l in r ik t ade än sina m a n l i g a kolleger. 

Gerd: De t saknas ett samhäl lsperspekt iv i bot-
ten på b e t ä n k a n d e t . Bakom all d iskussion 
o m kv innors möj l ighe te r att hävda sig på 
m a n s d o m i n e r a d e o m r å d e n döl je r sig det 
oav lönade kv innoarbe te t . F r ågan ' O m hälf-
ten vore k v i n n o r ' ä r egent l igen or imligt 
ställd o m vis ionen enba r t förläggs till d en in-
t e r n a högskoleorgan isa t ionen , u t a n ankny t -
n i n g till res ten av verkl igheten. 

Mona: Kvote r ingen är inte en nyckel som 
ö p p n a r alla dörrar . Aven o m m a n lyckas lösa 
de p r o b l e m som kvoter ingen kan skapa, så ä r 
det inte något som löser alla p r o b l e m e n . 
Kvote r ingen mås te paras m e d m å n g a a n d r a 
å tgärder . M a n kan föreslå at t U H A tillsätter 
en u t r e d n i n g som u t f o r m a r kvoteringssyste-
me t tekniskt . J a g tycker det ä r or imligt at t 
b e g ä r a at t vi ska h a s y n p u n k t e r på alla möjl i-
ga olika saker som kan k o m m a in. M e n m a n 

kan j u säga o m m a n i p r inc ip ä r för en kvote-
r ing . 

Gerd: M e n m a n kan j u t ä n k a sig at t m a n t ex 
h a r s å d a n a h ä r relat ionstal ; h a r m a n 6 0 % 
k v i n n o r och 4 0 % m ä n , så h a r m a n då 6 0 % 
u tb i ldn ingsp la t se r för k v i n n o r och 4 0 % för 
m ä n . N ä r m a n lyser u t t j äns te r så ser m a n till 
at t m a n håller ba lansen . M a n behöver inte 
lå ta könen k o n k u r r e r a över h u v u d taget på 
det sättet at t m a n lå ter t j ä n s t e r n a falla u t i 
fö rhå l l ande till vad m a n h a r — 'det här ä r en 
m a n s t j ä n s t som vi h a r på g å n g nu , den här 
m å s t e det bli en t je j på', a n n a r s blir det snett ' . 
M e n det finns m å n g a sätt att t ä n k a på. 

Mona: Fif ty-fif ty kan m a n a ldr ig h a som ut-
g å n g s p u n k t . De t ä r ett ideal m e n vi kan inte 
b ö r j a där. 

Ulla B: E n diskuss ion o m kvalitet saknas. 
D e t ä r j u ganska nyt t i n o m h u m a n i o r a at t det 
b ö r j a r bli 50% kvinnor . De t är j u först n u det 
h a r b ö r j a t h ä n d a , först n u det h a r b ö r j a t växa 
f r a m någon t ing . E n m a n s d o m i n e r a d inst i tu-
t ion som teknik eller na tu rve tenskap , eller 
t ex mi t t eget ä m n e filosofi, ä r j u inte ett d u g g 
b e f r ä m j a n d e för solidari tet k v i n n o r emel lan . 
D ä r ser m a n sig som ett u n d a n t a g f rån sitt 
kön, m a n tv ingas l iksom a v s k ä r m a sig f rån 
det kv innl iga för at t öve rhuvud tage t överle-
va. Se sig själv som oerhör t m e r begåvad än 
alla a n d r a kvinnor . De t ä r först n ä r vi h a r fåt t 
så m å n g a k v i n n o r som vi n u h a r i n o m h u m a -
niora som det kan b ö r j a växa f r a m något kva-
li tativt nytt . De t ä r g e n o m Fora som det h a r 
b ö r j a t h ä n d a något i samhäl l sve tenskap och 
h u m a n i o r a . De t ä r viktigt at t det s tödet inte 
fö r sv inner g e n o m det h ä r fifty-fifty-resone-
m a n g e t . 

Anna Lena: K a n vi l ä m n a kvoter ingen d ä r 
och k o m m a in på den föres lagna inst i tut io-
nen för j äms tä l ldhe t s fo r skn ing i stället, 
Ul la? 

Centralisering av kvinnoforskningen? 

Ulla B: De t h a r blivit lite olyckligt att de ba ra 
h a r tagit det h ä r som Ingegerd L u n d s t r ö m 
och jag d i sku te ra r lite löst i vårt in lägg o m 
kv innos tud ie l in je r i b e t ä n k a n d e t 3 : de h a r fö-



reslagit en ins t i tu t ion i j ämstä l ldhe ts forsk-
n i n g vid ett u n g t universi tet . De t var vi f r ån 
b ö r j a n väldigt skeptiska mot i G ö t e b o r g för 
vi ä r r ä d d a för at t det kan innebära m i n s k a d e 
ans lag för de a n d r a Fora och vi t ro r att verk-
s a m h e t e n ska växa f r am på de olika stäl lena 
u t i f r ån den kraf t och de resurser som f inns 
d ä r och at t m a n ska vara välvillig n ä r det 
växer f r am. De t h ä r att vi sakta m e n säkert , 
var och en, f i nne r våra e g n a former . O m m a n 
smäl ler u p p n å g o n t i n g någons t ans och så 
f inns det inte u n d e r l a g u t a n folk får f lyt ta dit . 
T ä n k o m det d å blir en f lopp av det hela. 

Mona: Då ä r r isken väldigt stor at t m a n säger 
f rån de ans lagsgivande m y n d i g h e t e r n a s si-
da: ' J a m e n de f inns j u där, då kan j u de h a 
h a n d o m det ' och så låter m a n det vissna på 
alla a n d r a håll. 

Ulla B: Precis som Kvinnohis to r i ska sam-
l i nga rna nu . I n g a a n d r a bibl iotek köper in 
böcker o m kv inno fo r skn ing för vi h a r j u 
Kvinnohis to r i ska s aml inga rna . 

Anita: O m vi a n k n y t e r till vad vi sa i b ö r j a n 
o m kv innofo r skn ing , att r isken ä r att vi m a r -
ginal iserar den , så ä r den uppenba r . Då h a r 
vi ett isolat at t hänvisa till. De t behöver inte 
f innas kv innofo r skn ing n å g o n a n n a n s t a n s . 
J a g t ro r att det skulle vara oe rhör t h ä m m a n -
de. 

Ulla B: V i behöver de resurser som f inns, i 
he la landet . 

Ulla 77 Att koncen t re ra r e su r se rna på en en-
da ins t i tu t ion kan få väldigt dål iga konse-
kvenser för g r u n d u t b i l d n i n g e n . Som det nu 
ä r kan vi a r b e t a själva på de olika o r t e r n a 
m e d att försöka få in de h ä r inslagen i g r u n d -
u tb i ldn ingen . M e n f inns det en ins t i tu t ion 
på en a n n a n ort , d å behöver m a n inte be fa t t a 
sig. 

Anita: De t hä r mås te växa f r am på olika orter. 
O m m a n bara ta r en e n d a disciplin i nom 
kv inno fo r skn ingen så ser m a n j u h u r den 
spr ider sig som r inga r på vat tnet . J a g ha r ta-
git det h ä r exemplet t idigare, som ligger m i g 
så nära , o m kvinnorä t t . De t b ö r j a d e i Oslo 
och kom sedan till K ö p e n h a m n , så till L u n d , 
sedan Stockholm och nu i Hels ingfors . M a n 
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ser h u r det spr ider sig hela t iden — och m å -
h ä n d a n u i U m e å också. Någo t sådan t skulle 
alltså h ä m m a s o m vi s t ruk tu re ra r u p p ett 
kv innounivers i te t i n o m ett e n d a universi tet . 

Anna Lena: För mig k ä n n s den h ä r diskussio-
nen n ä s t a n spöklik. D e n ha r varit u p p e tidi-
gare, o m k r i n g 1975, d å det var tal o m att det 
skulle k o m m a en a m e r i k a n s k forskare till 
S tockholm för at t s ta r ta ett tvärvetenskapl igt 
kv innoforskn ings ins t i tu t där. Då förde An i t a 
G ö r a n s s o n och jag t i l l s ammans f r am u n g e f ä r 
s a m m a a r g u m e n t som ni ha r sagt nu . Precis 
s a m m a s y n p u n k t e r och det behövs ä n d å att 
vi t a r o m d e m igen. 

Anita: De t ä r typiskt för de f rågor som m a n 
karak tä r i se ra r som kv innof rågor att de kom-
m e r til lbaka o m och o m igen, och det verkar 
som o m de är nya var je gång. V i får inte ha 
n å g o n historia! 

Anna Lena: De t ä r den ena s idan av saken. Se-
d a n ä r det a n d r a att m a n m ä r k e r att den di-
skussion som förs i kv innoforskn ingsmi l jö -
e r n a inte h a r nåt t u t ä n n u , och att för oss ä r 
det angeläget att se till att d en k o m m e r ut i 
o f fent l igheten , at t våra a r g u m e n t hörs. 

M e n att b e t ä n k a n d e t så snabb t tagit slut, 
och att det an tagl igen ska tryckas u p p i ny 
u p p l a g a — en sådan e f t e r f r ågan mås te vara 
ovanlig för en u t r e d n i n g . De t visar i alla fall 
at t det f inns ett stort intresse för de h ä r frå-
gorna . 

Gerd: M a n kan j u skilja på vad de h ä r enskil-
d a kv inno fo r ska rna h a r skrivit och vad be-
t ä n k a n d e t som helhet är. J a g tycker att n ä r 
m a n läser be sk r ivn inga rna f rån de olika ä m -
n e n a så får m a n egent l igen en a n n a n bild än 
vad m a n får på förs lagss idorna. J a g tycker 
inte at t förslagen suger u p p a n d e m e n i n g e n i 
vad som sägs och det är det som ä r den 
g r u n d l ä g g a n d e kri t iken. 

Ulla T: J a g t ror at t b e t ä n k a n d e t får effekt. 
M ä n n i s k o r som föru t öve rhuvud taget inte 
h a r m ä r k t kv innofo r skn ingen ha r m e r eller 
m i n d r e varit t v u n g n a nu att observera att det 
ä r n å g o n t i n g på gång. 

Rundabordssamtalet ägde rum i Sigtuna 31 maj 
1983. 
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N O T E R 

1. Se ledaren i Kvinnovetenskaplig tidskrift 1980:1 
för en diskussion av termerna kvinnoforsk-
ning och jämställdhetsforskning. 

2. 45-årsspärren diskuteras i K V T 1983:1, ss 70 
— 71 av Anita Dahlberg och Ulla Wikander. 
I detta nummers krönika finns skrivelse från 
Forum i Umeå och Centrum i Uppsala som 
behandlar konsekvenserna av studiestödsre-
formen. 

3. Ulla Broman och Ingegerd Lundström, 
'Centrum för kvinnoforskning i svensk mo-
dell' i Om hälften vore kvinnor..., ss 170 ff. 

S U M M A R Y 

If 50% were women 

The position of women at Swedish universities is 
still marginal. During the spring of 1980, the 
number of students enrolled at the graduate level 
totalled to 17 500 of which only 4 500 were wo-
men. During 1979—80, approximately 25 000 
graduate students were enrolled, of which 3 000 
were women. The percentage of women holding 
teaching and research positions is also very low. 

A government report, entitled Om hälften vore 
kvinnor... (If 50% were women ) (SOU 1983:4) 
was published in February 1983. The report exa-
mines the position of women in academia and re-
search and was compiled by the former Commit-
tee for Equality between Men and Women. Fol-

lowing the change of government during the 
autumn 1982, responsibility for the report has 
been taken over by the newly created Delegation 
for Equality. 

In a large section of the report taking up the 
content of research, women researchers were 
asked to consider the question 'Would research in 
your field or area be different if half of the resear-
chers were women?' The report further examines 
the organisation of 'equality research', the condi-
tions for women researchers and their recruit-
ment. The final part of the report puts forward 
suggestions for changes. 

Kvinnovetenskaplig tidskrift invited several wo-
men researchers to take part in a discussion 
around this report and this ar t ide is based upon 
this discussion. Those who participated were 
Ulla Broman (philosopher), Anita Dahlberg, (ju-
rist), Mona Eliasson (psychologist), Gerd Lind-
gren (sociologist), Ulla Tibelius (educationalist) 
and Kvinnovetenskaplig tidskrift's Anna Lena Lind-
berg, who is also an art historian and who is re-
sponsible for editing this article. 

Initially the discussion revolved around the 
concepts 'women's research' and 'equality rese-
arch' and then the issues concerning the recruit-
ment of women researchers and the university or-
ganisation were primarily discussed. Here the 
question of whether a system of quotas (favou-
ring the under-represented sex) should be intro-
duced or not as well as problems inherent in the 
present system of admissions were taken up. 


